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INDUSTRIJSKA BA©TINA 
U RIJECI

Drugi meunarodni susreti studenata povijesti
umjetnosti: Industrijska baπtina
Muzej grada Rijeke, Filozofski fakultet u Rijeci
4.-6.5.2007.

Drugi susreti studenata povijesti umjetnosti
organizirani su na inicijativu studenata prve
generacije (2003./2004.) studija povijesti um-
jetnosti u Rijeci. DomaÊin proπlogodiπnjih bio
je Zagreb, a sljedeÊe Êe godine organizaciju
najvjerojatnije preuzeti SveuËiliπte u Kopru.
Ovogodiπnji susreti usmjerili su se na temu in-
dustrijske baπtine. Dojmili su se svih koji su
ih pratili jer su teme i pristup bili na zadovolja-
vajuÊoj razini, a praÊenjem svih izlaganja sluπa-
telj je mogao steÊi pregled stanja na ovim pros-
torima. Tema industrijske baπtine nimalo ne izne-
nauje s obzirom na njezinu aktualnost u Rijeci
veÊ barem Ëitavo desetljeÊe, a okrugli stol kojim
su susreti otvoreni u petak 4. svibnja u Muzeju
grada Rijeke, pokazao je kako se miπljenja kon-
zervatora i povjesniËara umjetnosti u mnogo-
Ëemu i dalje razilaze. Laik bi se mogao zapi-
tati zbog Ëega je valorizacija industrijske baπ-
tine toliko problematiËna, no odgovor Êe naj-
vjerojatnije ostati iza zavjesa zakona struke.
Kako su rekle povjesniËarke umjetnosti Jasna
Rotim MalviÊ i Daina GlavoËiÊ Baumann, pov-
jesniËari umjetnosti æele ËvrπÊu suradnju s kon-
zervatorima, a svi su se sloæili oko vaænosti
ukljuËivanja drugih struËnjaka s kojima bi tre-
balo odraditi urbanistiËko planiranje. Za pro-
ces revalorizacije industrijske baπtine ono je

vaæno zbog odreivanja smjernica razvoja gra-
da koji prelazi u novi ciklus razvoja. Drugim
rijeËima, tako bi se razjasnilo πto i zaπto Ëu-
vamo ili ruπimo. UpuÊeni kaæu da za to treba
veliko iskustvo i timski rad, a u Rijeci za sada
stvari stoje na nepomirenim stajaliπtima dvi-
ju strana.

Izloæba fotografija rijeËkog Fotokluba pokazuje
trenutaËno stanje zapuπtenih tvorniËkih hala
u Rijeci, no pravo je pitanje treba li ih i u koju
funkciju staviti. Okruglom stolu na kojem su
raspravljali rijeËki povjesniËari umjetnosti -
zagovaraËi oËuvanja industrijske baπtine - us-
lijedila su dvodnevna izlaganja studentskih
seminara u predavaonici gornje zgrade Filo-
zofskog fakulteta. Predavanja nisu bila oso-
bito posjeÊena - oËigledno nitko nije pomislio
da bi izlaganja studenata, posebice vikendom,
bila vrijedna paænje, pa je korisno spomenuti
da su studentice i studenti pokazali i znanje i
suzdræanost od radikalnih (mladenaËkih) ide-
ja bez pokriÊa, dræeÊi se pisanih izvora i smjer-
nica mentora. Osim toga, pridræavanje petnaest-
minutnog ograniËenja za izlaganja rijetkost je 
i kod mnogo iskusnijih starijih povjesniËara
umjetnosti i ozbiljnijih skupova. Na drugoj
strani, raspored predavanja pokazuje da se
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tema industrijske baπtine nije u potpunosti poπ-
tovala; organizatori su odluËili ukljuËiti sve ra-
dove svojih kolega koje su smatrali vrijednim
javnog izlaganja, tako da je nekoliko njih bilo
vezano uz renesansu i srednji vijek.

GovoreÊi o problematici industrijske baπtine,
valja spomenuti da su se sva izlaganja bavila
aktualnim temama, od SuπaËkog kolodvora do
kompleksa Rikard BenËiÊ. Prvi je aktualizira-
la odluka o ruπenju jedne od zgrada radi ure-
enja gradskog prometa. U jezgrovitu izlaga-
nju studentica Iva KelentriÊ “posloæila” je neko-
liko vaænih podataka. RijeË je o zgradi iz 1939.
godine Ëiji stil SuπaËanima nije odgovarao, a
Ëijem se ruπenju RijeËani danas protive. Kon-
zervatori pak smatraju da zgrada nema umjet-
niËke vrijednosti i, da bez obzira na reprezen-
tativnu izgradnju, zgrada historicistiËkog mije-
πanog stila ne ocrtava gradnju Suπaka te nije
vrijedna oËuvanja. SliËnu situaciju imamo s
luËkom arhitekturom koja definitivno svjedo-
Ëi o vremenu poËetaka industrijske i luËke
privrede, u Rijeci najdominantnije grane do
devedesetih godina 20. stoljeÊa. Raznovrsnost
tereta diktirala je raznolikost skladiπta, a dina-
mika razvitka luke uvjetovala je mnogobrojne
faze, bræu i sporiju izgradnju skladiπta. Studen-
tice Ivona MijoloviÊ i Petra PredoeviÊ predo-

Ëile su nekoliko primjera maarske gradnje
od kojih spominjem armiranobetonsko skla-
diπte s poËetka 20. stoljeÊa (1906.-1909.),
jedno od prvih te vrste, koje je projektirao is-
taknuti maarski arhitekt Ferenc Pfaff. Za us-
poredbu i pouku treba navesti primjere armi-
ranobetonskih skladiπta u Trstu iz razdoblja
1912.-1918. koji su uπli u Svjetsku baπtinu.
Kao i kod veÊine, radi se o skeletnoj konstruk-
ciji ukraπenoj historicistiËkim elementima po-
put pilastara i balustrada. Podatak o 50 posto
sruπenih skladiπta upuÊuje na promjene vizure
rijeËke luke. Rijeka Gateway Project, zapravo
plan razvitka luke koji neki nazivaju i projek-
tom ruπenja skladiπta i koji podræava Meuna-
rodna banka za obnovu i razvoj, na snazi je
od 2002. godine. Apsurdna situacija u kojoj
se naπla luËka industrijska arhitektura nasta-
la je time πto su konzervatori u meuvreme-
nu promijenili stav i pokrenuvπi postupak zaπ-
tite od 2006. godine zaπtitili skladiπta i zaus-
tavili ruπenje.

Za razliku od arhitekture, brodarska je opre-
ma predmet zaπtite od 1997. godine, a najnoviji
primjer je obnovljena dizalica u Ribarskoj lu-
Ëici; signiranim bitvama i admiralskim sidri-
ma priznaje se status muzejskih eksponata i
funkcija im nije sporna. Uzevπi u obzir povi-
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jesni kontekst logiËno je da Torpedna luËica bude
dio vojnog muzeja. Rijetku zanimljivost unu-
tar priËe o Torpedu predstavlja torpedna lan-
sirna rampa namijenjena testiranju ispravnosti
torpeda; kao jedna od prvih armiranobeton-
skih, pod preventivnom je zaπtitom od 2000.
godine. Podaci da danas postoji 10 kubiËnih
metara arhivske grae o “ispaljenim” torpe-
dima izgledaju nestvarno dok ne saznamo da
se svaki testirao triput i da se evidencija vodila
za svaki posebno u vlastitu kartonu. Danas je
Ëitava dokumentacija u vlasniπtvu Dræavnog
arhiva. U prilog revalorizaciji industrijske baπti-
ne studentica Monika ©titiÊ navela je primjer
iz grada Alexandrije (Virginia, USA) gdje se tor-
pedna tvornica prenamijenila u Art Factory. Iva
BrusiÊ predstavila je drugi zaπtitni znak Rije-
ke, njezin prvi industrijski pogon iz polovice
19. stoljeÊa, u posljednjoj fazi djelovanja tvor-
nice brodskih motora “Rikard BenËiÊ”, u vezi
s kojim izdvajam podatak da je tzv. T-objekt, us-
prkos mnogim dilemama, prihvaÊen kao rjeπe-
nje za Muzej moderne i suvremene umjetnosti.

Paralele sa Zagrebom, prema izlaganju Une
BjelotomiÊ, pokazuju kako, bez obzira na neza-
dovoljstvo postojeÊim stanjem industrijske baπ-
tine u Rijeci, crtice iz æivota drugih gradova Hr-
vatske svjedoËe da rijeËka situacija nije iznim-
ka, veÊ ogledalo opÊega stanja, na Ëijem boljit-
ku treba poraditi. Iz predavanja kolege iz Sa-
rajeva, Harisa DerviπeviÊa, bilo je najoËitije da
je za pravilno postupanje s industrijskom baπ-
tinom, osim timskog rada konzervatora, urba-
nista i povjesniËara umjetnosti, presudan inte-
res kapitala i ureeno zakonodavstvo.

Za kraj treba istaknuti ugodno iznenaenje
skupom koji je protekao u vedru i leæernu, a
organiziranu druæenju s kolegama iz susjed-
nih dræava. Svakako dio pohvale pripada nji-
hovim profesorima Juliji Lozzi-BarkoviÊ, Jasni
Rotim MalviÊ, Nini Kudiπ BuriÊ i Ivanu Matej-
ËiÊu, a zahvala Zakladi SveuËiliπta u Rijeci
Ëijim Êe se sredstvima pokriti putni troπkovi 
i smjeπtaj gostiju te tiskanje zbornika.

ISPRAVAK

U legendi fotografije objavljene u proπlom broju Kvartala (IV-1-2007) na stranici 10.
umjesto “M. Tartaglia” treba stajati “A. KaπtelanËiÊ”. 


